

**PERMANENT MISSION OF THE RUSSIAN FEDERATION TO THE UNITED
NATIONS OFFICE AND OTHER INTERNATIONAL ORGANIZATIONS IN
GENEVA**

No. 1580

The Permanent Mission of the Russian Federation to the United Nations Office and other international organizations in Geneva presents its compliments to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights and has the honour to forward information from the Russian Federation regarding the joint appeal of several special procedures of the United Nations Human Rights Council, AL RUS 2/2023 of 27 February 2023, regarding the dissolution of the Moscow Helsinki Group.

The Permanent Mission takes this opportunity to convey to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights the renewed assurances of its highest consideration.

Enclosure: 2 pages

Geneva, 27 April 2023

Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights

Geneva

Information from the Russian Federation in response to the joint enquiry of the special procedures of the Human Rights Council concerning the dissolution in Russia of the Moscow Helsinki Group

Reference: AL RUS 2/2023

The Russian Federation, having studied the joint enquiry of the United Nations Human Rights Council's Special Rapporteur on the rights to freedom of peaceful assembly and association, Mr. Clement Nyaletsossi Voule; the Special Rapporteur on the situation of human rights defenders, Ms. Mary Lawlor; the Special Rapporteur on the promotion and protection of the right to freedom of opinion and expression, Ms. Irene Khan; and the Special Rapporteur on the independence of judges and lawyers, Ms. Margaret Satterthwaite, concerning the dissolution of the Moscow Helsinki Group (hereinafter the Group), reports the following.

In accordance with the Regulations concerning the Ministry of Justice, approved by Presidential Decree No. 10 of 13 January 2023, the local offices of the Ministry of Justice are responsible for the State registration, record keeping and monitoring or supervision of the activities of non-profit organizations.

One of the ways to carry out the federal State monitoring or supervision of the activities of non-profit organizations is by conducting scheduled and unscheduled checks. These are performed in accordance with articles 9 and 10 of Federal Act No. 294-FZ of 26 December 2008 concerning the protection of the rights of legal entities and individual entrepreneurs during the performance of State monitoring or supervision and municipal monitoring (hereinafter referred to as Federal Act No. 294-FZ), article 32 of the Non-Profit Organizations Act (Federal Act No. 7-FZ of 12 January 1996) (hereinafter referred to as Federal Act No. 7-FZ) and part 1 of the Administrative Regulations concerning the implementation of State monitoring or supervision by the Ministry of Justice. Verification is carried out that the organizations' activities are in conformity with the aims and objectives of their founding documents and that the activities of branches and representative offices of international organizations and foreign non-profit organizations are in line with their declared aims and objectives, and that they comply with the legislation of the Russian Federation, as approved by Decree No. 274 of 30 December 2021 of the Ministry of Justice.

An exhaustive list of the grounds for unscheduled checks is provided in article 32 (4.2) of Federal Act No. 7-FZ.

At the request of the Moscow Municipal Prosecutor's Office, from 8 November 2022 to 28 November 2022 the Main Department of the Ministry of Justice of the Russian Federation in Moscow (hereinafter called the Main Department) conducted an unscheduled verification of the Moscow Helsinki Group's activities, for compliance with the legislation of the Russian Federation and with its constituent documents.

The inspection revealed repeated violations of the legislation of the Russian Federation. In accordance with article 44 (1.3) of the Voluntary Associations Act (Federal Act No. 82-FZ of 19 May 1995) and article 61 (3) of the Civil Code of the Russian Federation this served as grounds for the Main Department to file an administrative application with the Moscow municipal court for the dissolution of the Group and its removal from the consolidated State register of legal entities.

On 25 January 2023, the court granted the application.

On 7 March 2023, the Group filed an appeal. No hearing has been scheduled for the appeal.



**ПОСТОЯННОЕ ПРЕДСТАВИТЕЛЬСТВО
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ
ПРИ ОТДЕЛЕНИИ ООН И ДРУГИХ
МЕЖДУНАРОДНЫХ ОРГАНИЗАЦИЯХ
В ЖЕНЕВЕ**

PERMANENT MISSION
OF THE RUSSIAN FEDERATION
TO THE UNITED NATIONS OFFICE AND
OTHER INTERNATIONAL ORGANIZATIONS
IN GENEVA

№ 1580

OHCHR REGISTRY

- 4 MAI 2023

Recipients :..... SPB.....

Enclosure :.....

Постоянное представительство Российской Федерации при Отделении ООН и других международных организациях в Женеве свидетельствует свое уважение Управлению Верховного комиссара ООН по правам человека и имеет честь препроводить информацию Российской Федерации в связи с совместным обращением ряда специальных процедур Совета ООН по правам человека AL RUS 2/2023 от 27 февраля 2023 года относительно ликвидации «Московской Хельсинкской группы».

Постоянное представительство пользуется настоящей возможностью, чтобы возобновить Управлению уверения в своем весьма высоком уважении. *aa*

Приложение: упомянутое, на 2 лл.

г. Женева, 27 апреля 2023 года



УПРАВЛЕНИЕ ВЕРХОВНОГО
КОМИССАРА ООН
ПО ПРАВАМ ЧЕЛОВЕКА

Женева

**Информация Российской Федерации в связи
с запросом специальных процедур Совета ООН по правам человека
относительно ликвидации в России
«Московской Хельсинкской группы»**

Reference AL RUS 2/2023

Российская Федерация, изучив совместный запрос специального докладчика Совета ООН по правам человека (СПЧ) по вопросу о праве на свободу мирных собраний и ассоциации К.Вуля, специального докладчика СПЧ по вопросу о положении правозащитников М.Лоулор, специального докладчика СПЧ по свободе выражения мнения И.Хан и специального докладчика СПЧ по вопросу о независимости судей и адвокатов М.Саттеруйэт относительно ликвидации «Московской Хельсинкской группы» (далее – Группа), сообщает следующее.

В соответствии с Положением о Министерстве юстиции Российской Федерации, утвержденным Указом Президента Российской Федерации от 13 января 2023 г. № 10, территориальные органы Минюста России являются уполномоченными органами в сфере государственной регистрации, учета и федерального государственного контроля (надзора) за деятельностью некоммерческих организаций.

Одной из возможных форм реализации функции по федеральному государственному контролю (надзору) за деятельностью некоммерческих организаций является проведение проверок – плановых и внеплановых (статьи 9 и 10 Федерального закона от 26 декабря 2008 г. № 294-ФЗ «О защите прав юридических лиц и индивидуальных предпринимателей при осуществлении государственного контроля (надзора) и муниципального контроля» (далее – Закон № 294-ФЗ), статья 32 Федерального закона от 12 января 1996 г. № 7-ФЗ «О некоммерческих организациях», пункт 1 Административного регламента осуществления Министерством юстиции Российской Федерации государственного контроля (надзора)

за соответствием деятельности некоммерческих организаций уставным целям и задачам, филиалов и представительств международных организаций, иностранных некоммерческих неправительственных организаций заявленным целям и задачам, а также за соблюдением ими законодательства Российской Федерации, утвержденный приказом Минюста России от 30 декабря 2021 г. № 274).

Внеплановые проверки проводятся по основаниям, исчерпывающий перечень которых предусмотрен пунктом 4.2 статьи 32 Федерального закона от 12 января 1996 г. № 7-ФЗ «О некоммерческих организациях» (далее – Закон № 7-ФЗ).

Главным управлением Министерства юстиции Российской Федерации по Москве (далее – Главное управление) в период с 8 ноября 2022 г. по 28 ноября 2022 г. на основании требования прокуратуры города Москвы проведена внеплановая проверка деятельности Группы на предмет соблюдения требований законодательства Российской Федерации и учредительных документов при осуществлении своей деятельности.

В результате проверки выявлены неоднократные нарушения законодательства Российской Федерации, которые в соответствии с абзацем 3 части 1 статьи 44 Федерального закона от 19 мая 1995 г. № 82-ФЗ «Об общественных объединениях» и подпунктом 3 пункта 3 статьи 61 Гражданского кодекса Российской Федерации послужили основанием для направления Главным управлением в Московский городской суд административного искового заявления о ликвидации Группы и исключении ее из единого государственного реестра юридических лиц.

25 января 2023 г. исковые требования судом были удовлетворены.

7 марта 2023 г. Группой подана апелляционная жалоба. Рассмотрение апелляционной жалобы в настоящее время не назначено.